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Den 7. januar 2022

”Det talte ord gælder” 

Spørgsmål U: 
”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 17. januar 2022 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.” 

 

Svar: 
Jeg vil gennemgå dagsordenen til rådsmødet 

(landbrug og fiskeri) den 17. januar. Der er 3 punkter 

på dagsordenen, som alle er til orientering.  

 
Punkt 1 er formandskabets arbejdsprogram, 

hvor det nye formandskab som sædvanligt 

præsenterer sine planer for det kommende halvår.  

Her vil jeg henvise til samlenotatet. 

 

Punkt 2 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer. Markedssituationen er generelt 

forbedret for de væsentligste landbrugsprodukter i 

EU. Men nogle markeder har i 2021 været påvirket af 

Brexit og faldende eksport. 
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For mælk og mejeriprodukter var covid-19 en stor 

udfordring særligt i 2020. Siden da har 

markedssituationen generelt været i bedring. Det 

samme gælder for oksekød. 

 

Svinekødssektoren har derimod været præget af 

meget lave priser over længere tid.  Det er blandt 

andet på grund af en lavere efterspørgsel i Kina, men 

også eksportbegrænsninger på grund af udbrud af 

afrikansk svinepest i Tyskland. 

 

Der er dog tegn på, at svinekødsmarkedet er i gang 

med at tilpasse sig den nye markedssituation. 

 
Punkt 3 handler om handel og landbrug. Der er 

fortsat udfordringer i forhold til at afbøde negative 

konsekvenser af Brexit. Man har fra britisk side 

blandt andet udskudt implementeringen af 

fødevareimportkontrollen.  
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Der er endvidere fortsat forhandlinger mellem EU og 

Storbritannien i forhold til at løse problemer med 

implementeringen af Nordirlands-protokollen.  

 

Derudover forventer jeg, at Kommissionen vil 

orientere om status i EU’s igangværende 

frihandelsforhandlinger. 

 

Endelig forventer jeg, at Kommissionen vil 

fremhæve, at man som følge af covid-19 generelt ser 

stigende protektionistiske tendenser i mange lande.  

 

Det sker i form af eksportbegrænsninger eller 

regulering der begrænser importen. Det er 

bekymrende.  

---o0o--- 

 
Under siden sidst vil jeg nævne en sag ved EU-

Domstolen om farlighedsvurdering af fersk 

fjerkrækød. Det er sag nr. C-89/21. 
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Sagen handler om forholdet og samspillet mellem 

den generelle fødevareforordning og den specifikke 

mikrobiologi-forordning. Når der er forekomst af 

bestemte salmonellatyper i fersk fjerkrækød. 

  
Sagen er væsentlig, da et parti fersk fjerkrækød kan 

vurderes farligt, selvom kødet ikke overskrider 

fødevaresikkerhedsgrænserne i mikrobiologi-

forordningen.  

 
Dommen kan blive afgørende for, hvorvidt danske 

særregler for produktion af dansk fjerkrækød kan 

opretholdes. Der er indgivet processkrifter, som skal 

underbygge denne holdning.  

 

Domstolen har meddelt, at den har besluttet, at sagen 

afgøres uden udtalelse fra Generaladvokaten og uden 

mundtlig forhandling. Sagen er dermed på vej ind i 

den afsluttende fase.  

 

Hvis I vil vide mere om sagen, kan der henvises til 

notatet, som blev oversendt tilbage i juni 2021. 


